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Sprzyjaj¹ce okolicznoœci na arenie miêdzynarodowej pozwoli³y Fryderykowi II pru-

skiemu rozpocz¹æ wdra¿anie swojego planu rozbioru ziem polskich. Korzystaj¹c z zabu-

rzeñ wewnêtrznych w Rzeczypospolitej, ju¿ w lutym 1769 roku monarcha pruski

zaproponowa³ Rosji wspólne przymierze przeciwko Turcji, którego cen¹ mia³oby byæ

odpowiednie wynagrodzenie w Polsce. Pocz¹tkowo natrafi³ na zdecydowany sprzeciw

Katarzyny II i jej ministra Nikity Panina, który chcia³, aby Rzeczypospolita by³a pod

wy³¹czn¹ kontrol¹ Rosji1. Jednak¿e dyplomacja pruska nie zrazi³a siê tym i nadal

usi³owa³a wp³yn¹æ na cesarzow¹ w celu zmiany jej decyzji. Po przesz³o rocznych rozmo-

wach, w listopadzie 1771 roku Rosja zgodzi³a siê na propozycje pruskie. Ostateczn¹ ugodê

podzia³ow¹ministrowie Panin i Solms podpisali 17 lutego 1772 roku w Petersburgu. Zajê-

cie ustalonych terytoriów mia³o nast¹piæ w maju tego¿ roku, przy czym pozostawiono

mo¿liwoœæ przyst¹pienia do podzia³u dla dworu wiedeñskiego2. Bior¹c pod uwagê mo¿li-

woœæ sprzeciwu Austrii, a co za tym idzie – wybuchu wojny, Rosja wzmocni³a swoje si³y

w Polsce. Wiedeñ nie zaprotestowa³ jednak przeciwko podzia³owi, a w obawie przed

wzrostem potêgi PrusMaria Teresa postanowi³a nie oponowaæ3. Przy³¹czy³a siê do rozbio-

ru, porzucaj¹c swoje skrupu³y moralne i strach przed pogard¹ opinii europejskiej.

Od maja 1772 roku wojska trzech mocarstw wkracza³y do Rzeczypospolitej, zajmuj¹c

uzgodnione wczeœniej miêdzy sob¹ terytoria. Dotyczy³o to g³ównie armii austriackiej,

poniewa¿ oddzia³y rosyjskie i pruskie znajdowa³y siê ju¿ wewn¹trz kraju. Wojsko rosyj-

skie przebywa³o tu stale od momentu elekcji Stanis³awa Augusta, wzmocnione po wybu-

chu konfederacji barskiej i wojny rosyjsko-tureckiej do stanu oko³o 50 tysiêcy4. Wojska

pruskie natomiast by³y obecne wWielkopolsce od pocz¹tku 1770 roku i tworzy³y one kor-

don, rzekomo zabezpieczaj¹cy granicê prusk¹ przed zaraz¹ d¿umy. Pomiñmy fakt, i¿ sza-

la³a ona na Podolu, oddalonym o kilkaset kilometrów. 8 tysiêcy fryderycjañskich

¿o³nierzy, dowodzonych najpierw przez gen. Bellinga, a nastêpnie gen. Lossowa, zajmo-

1
H. Schmitt, Szkic historyczny dziejów 30-letniego panowania Stanis³awa Augusta ostatniego króla

polskiego, Kraków 1872, s. 60 – 61.
2

Idem, Dzieje Polski XVIII i XIX w., t. II, Kraków 1866, s. 352 – 362.
3

W. Kalinka, Ostatnie lata panowania Stanis³awa Augusta, Kraków 1891, s. 33.
4

Szerzej: W. Konopczyñski, Konfederacja barska, t. 2, Warszawa 1991.
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wa³o siê g³ównie rabunkiem ¿ywnoœci i skupowaniem od oficerów rosyjskich jeñców kon-
federackich. Ponadto werbowali oni ochotników do armii pruskiej5. Wiosn¹ 1772 roku
do³¹czy³y do nich korpusy gen. Thadena i gen. Bellinga. Dwór wiedeñski wys³a³ natomiast
na opanowanie „nale¿nych“ ziem oddzia³y przygotowane na Wêgrzech i Œl¹sku. Trzy-
dziestotysiêczn¹ armi¹ dowodzili gen. Estrahazyi oraz gen. Althan6.

Przeciwko trzem armiom wojsko koronne, zaskoczone i wyczerpane trwaj¹c¹ jeszcze
wojn¹ konfederack¹, nie by³o w stanie stawiæ ¿adnego oporu. Wprawdzie ³owczy wielki
koronny Franciszek K. Branicki mia³ zamiar uderzyæ swoimi oddzia³ami na wkraczaj¹c¹
od po³udnia armiê austriack¹, jednak zrezygnowa³ w obliczu ra¿¹cej dysproporcji liczeb-
nej7.

18 wrzeœnia 1772 roku ministrowie pañstw zaborczych wrêczyli kanclerzowi wielkie-
mu koronnemu Andrzejowi M³odziejowskiemu notê stwierdzaj¹c¹ zabór ziem polskich,
do których maj¹ „historyczne” prawo. Dla zatwierdzenia zaistnia³ego stanu za¿¹dali
zwo³ania sejmu8. Zabiegi króla Stanis³awa Augusta Poniatowskiego maj¹ce doprowadziæ
do interwencji w sprawie Polski pañstw zachodnich nie przynios³y rezultatu. Wys³any do
Pary¿a Franciszek K. Branicki trafnie okreœli³ stanowisko Francji w liœcie wys³anym do
Stanis³awa Augusta 18 grudnia 1772 roku: „Je¿eli Francja zajmuje siê Polsk¹, to tylko
przez czyst¹ szlachetnoœæ, widz¹c nieszczêœliwego monarchê i naród uciemiê¿ony”9.
W tej sytuacji król móg³ tylko graæ na zw³okê, jednak nie d³ugo, poniewa¿ sprzeciw w ja-
kiejkolwiek materii grozi³ zniszczeniem kraju przez obce armie. Rada Senatu uchwali³a
zwo³anie sejmu na 19 kwietnia 1773 roku. Pos³ami na sejm zostali w wiêkszoœci ludzie
zwerbowani przez ministra rosyjskiego – Ottona Magnusa Stackelberga. 16 kwietnia
zawi¹zana zosta³a konfederacja, której marsza³kami zostali kuchmistrz koronny Adam
Poniñski i miecznik litewski Micha³ Radziwi³³. Sejm pod naciskiem ministrów cudzo-
ziemskich przela³ ca³¹ moc stanowienia o przysz³ym rz¹dzie, prawach, granicach itp. na
Delegacjê, z³o¿on¹ z kilkudziesiêciu osób. Chwiejnym pos³om ofiarowano uwolnienie ich
dóbr od fura¿ów i wynagrodzenie szkód, jakie doznali przez obecnoœæ wojsk pañstw roz-
biorowych10. Dla wiêkszego „poparcia” swych ¿¹dañ 17 maja mocarstwa wprowadzi³y
wojska do Warszawy. W tym samym dniu sejm zosta³ zalimitowany do 14 wrzeœnia,
a 2 czerwca 1773 roku pracê rozpoczê³a Delegacja11.

W ¿adnych dotychczas powsta³ych publikacjach nie spotykamy dok³adnego omów-
ienia przebiegu jej prac, dotycz¹cych interesuj¹cego nas zagadnienia. Chocia¿ publikacje
W. Konopczyñskiego, H. Schmitta, T. Korzona czy A. Czaji12 podaj¹ zarys tej¿e proble-
matyki, nie wnikaj¹ w ni¹ dok³adnie. Podobnie przedstawiaj¹ to historycy wojskowoœci,
jak E. Rostworowski, L. Ratajczyk, K. Górski, M. Kukiel czy J. Wimmer13, skupiaj¹cy siê
g³ównie na kwestiach organizacyjnych wojska. Nie daj¹ oni odpowiedzi na pytanie jak
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5
Idem, Fryderyk Wielki a Polska, Poznañ 1947, s. 166.

6
H. Schmitt, Dzieje Polski..., s. 364.

7
S. Leœniewski, Poczet hetmanów polskich i litewskich XVIII wieku, Warszawa 1992, s. 192.

8
W. Konopczyñski, Geneza i ustanowienie Rady Nieustaj¹cej, Kraków 1917, s. 171.

9
Cyt za A. Zahorskim, Stanis³aw August, polityk, Warszawa 1959, s. 102.

10
W. Konopczyñski, Geneza..., s. 208.

11
J. Lelewel, Panowanie króla polskiego Stanis³awa Augusta Poniatowskiego, Bruxella 1847, s. 86.
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pracowano przez ca³y okres trwania obrad Delegacji nad uwolnieniem Rzeczypospolitej
od uci¹¿liwego stacjonowania ponad 100 tysiêcy obcych wojsk. Najdok³adniejszym

Ÿród³em, przedstawiaj¹cym ca³oœæ prac Delegacji sejmowej jest Protokó³...14, zawieraj¹cy

bardzo dok³adny opis przebiegu jej obrad.

Celem tego¿ artyku³u jest ukazanie, w jaki sposób Delegacja, pertraktowa³a z ministra-

mi dworów rozbiorowych, czy uda³o siê jej przeforsowaæ w³asne warunki wyprowadzenia

wojsk rozbiorowych oraz jakie trudnoœci napotykano podczas rozmów. Autor postara siê

udowodniæ rangê prowadzonych rozmów oraz zwróciæ uwagê na ogromne znaczenie pod-

jêtych wówczas decyzji.

Akt limity zleci³ delegatom „skonkludowaæ wszystko”, co tylko siê tyczy roszczeñ

dworów i ustanowiæ „pod gwarancy¹ wzmiankowanych potencyi rz¹d wewnêtrzny i zew-

nêtrzny ¿adn¹ nieuciœniony niewol¹”15. Pos³owie zobowi¹zali siê do ratyfikacji wszystkie-

go, co ustanowi Delegacja.

Pierwsz¹ spraw¹, któr¹ siê mia³a zaj¹æ Delegacja, by³o wyprowadzenie z Rzeczypo-

spolitej w jak najkrótszym czasie wojsk cudzoziemskich. Zobowi¹zywa³ do tego dele-

gatów paragraf 7 danej im przez sejm instrukcji, stwierdzaj¹cy: „Poniewa¿ przytomnoœæ

Woysk Cudzoziemskich w Kraiu sprawi³a i sprawuie codziennie nie nagrodzone szkody

obywatelom w szczególnoœci, i ca³emu pañstwu powszechnie [...], Delegaci nasi domagaæ

siê bêd¹ (...) o oddalenie ich, a oraz umówi¹, a¿eby napotym ¿adne iakiekolwiek woysko

nie mog³o pod ¿adnym pretextem wniœæ znów”16. Stwierdza³ on ponadto, ¿e nale¿y zad-

baæ, aby wszyscy trzej zaborcy zagwarantowali sobie nawzajem, i¿ bêd¹ interweniowaæ

w przypadku z³amania tego¿ postanowienia przez któryœ z dworów. Natomiast w paragra-

fie 10 polecono Delegacji wystaranie siê o zniesienie uci¹¿liwych artyku³ów traktatów

„[...] wzglêdem przechodu woysk, prawa werbowania wzaiemnego [...]”17.

Ju¿ na pierwszej sesji, tj. 2 czerwca 1773 roku, pos³owie przedstawili ministrowi

austriackiemu – Karolowi Rewitzkiemu proœbê, aby obce wojska opuœci³y Rzeczypospo-

lit¹ najd³u¿ej w 15 dni po u³o¿eniu traktatu rozbiorowego. By³o oczywistym, ¿e nie nast¹pi

to w najbli¿szych tygodniach, wiêc domagano siê „[...] aby te¿ woyska od 1 czerwca bra³y

fura¿e wed³ug oszczêdney potrzeby, cen¹ i miar¹ w targach zwyczain¹”18. Rewitzki
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12
W. Konopczyñski i H. Schmitt – dzie³a cytowane; T. Korzon, Wewnêtrzne dzieje Polski za Stanis³awa

Augusta, t. III – IV, Kraków – Warszawa 1897; A. Czaja, Lata wielkich nadziei: walka o reformê pañstwa

polskiego w drugiej po³owie XVIII w., Warszawa 1992.
13

E. Rostworowski, Sprawa aukcji wojska na tle sytuacji politycznej przed Sejmem Czteroletnim, Warszawa

1957; L. Ratajczyk, Przezwyciê¿enie kryzysu militarnego Polski przed reformami Sejmu Czteroletniego,

Warszawa 1975; K. Górski, Historia artylerii polskiej, Warszawa 1902; Idem: Historia piechoty polskiej,

Warszawa 1902; Idem: Historia jazdy polskiej, Warszawa 1901; M. Kukiel, Zarys historii wojskowoœci

w Polsce, Londyn 1949; J. Wimmer, Zarys dziejów wojskowoœci polskiej do roku 1864, Warszawa 1966;

Idem: Historia piechoty polskiej do roku 1864, Warszawa 1978.
14

Protokó³ albo opisanie zasz³ych czynnoœci na Delegacyi od stanów Rzeczypospolitey na Seymie

Extraordynaryjnym Warszawskim do zawarcia traktatów z dworami Wiedeñskim, Peterzburskim

y Berliñskim, dnia 19 Maia roku 1773 wyznaczoney, a dnia 19 Marca 1775 zakoñczoney, Warszawa 1775.
15

W. Konopczyñski, Geneza..., s. 209.
16

Protokó³ albo opisanie..., Wstêp do opisania czynnoœci delegacyjnych, s. 8.
17

Ibidem.
18

Protokó³ albo opisanie..., Zagajenie (dalej Zag.) I, s. 14.
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zas³oni³ siê brakiem informacji na ten temat, ale obieca³ porozmawiaæ z pos³em rosyjskim
i pruskim w celu zajêcia wspólnego stanowiska19. 4 czerwca Delegacja wys³a³a w tej spra-
wie notê do wszystkich trzech ministrów o treœci podobnej do przed³o¿onej Rewitzkiemu.
Domagano siê w niej, aby wojska cudzoziemskie za swój pobyt w Rzeczypospolitej
p³aci³y z w³asnej kasy20. W nastêpnych dniach do³¹czono kolejne ¿¹dania, m.in., aby woj-

ska nie zak³ada³y nowych magazynów ¿ywnoœciowych, regulowa³y na bie¿¹co wszelkie

zaleg³oœci finansowe i nie dopuszcza³y siê gwa³tów na ludnoœci cywilnej21. Ministrowie

wystosowali ogólnikow¹ odpowiedŸ, w której stwierdzali, ¿e wspólnie uzgodni¹ termin

i cenê p³acenia za fura¿e. Sprawa by³a jednak nagl¹ca, poniewa¿ wydano ju¿ ¿ywnoœæ

wystarczaj¹c¹ na trzy miesi¹ce, za któr¹ nigdzie jeszcze nie otrzymano zap³aty22. Wielu

delegatów z kasztelanem przemêckim Rafa³em Gurowskim na czele trafnie zauwa¿y³o, ¿e

ju¿ od paru lat s¹ sk³adane przez wojska rosyjskie i pruskie obietnice uregulowania

wszystkich zaleg³oœci pieniê¿nych, lecz nie przynios³y one jak dot¹d ¿adnego skutku.

Delegaci szybko u³o¿yli i podali do czytania „Projekt [...] wzglêdem u³o¿enia fura¿ów

i ¿ywnoœci, które mai¹ byæ dostawione za pieni¹dze dla woyska trzech Potencyi [...]”23.

Sk³ada³ siê on z siedemnastu punktów, opisuj¹cych zobowi¹zania ka¿dej z umawiaj¹cych

siê stron. Proponowano tam, aby „[...] ustanowiæ cenê wszelkiego rodzaiu fura¿ów i ¿yw-

noœci, iako te¿ miary, ¿eby na ca³¹ Koronê i Litwê by³a tylko iedna miara [...]”24. Poza tym

nale¿a³o ustanowiæ trzech generalnych komisarzy, po jednym z Wielkopolski, Ma³opolski

i Litwy, a tak¿e zale¿nych od nich komisarzy wojewódzkich. Mieliby oni za³atwiaæ

wszystkie bie¿¹ce sprawy z genera³ami wojsk rozbiorowych. Genera³owie ci i ich

podw³adni nie mogliby wdawaæ siê w interesy wewnêtrzne Rzeczypospolitej, a tak¿e mieli

p³aciæ z³ot¹ monet¹ za wszystko, co wybrali bezprawnie od maja 1773 roku. Mia³y ustaæ

wszelkie nadu¿ycia ze strony wojsk cudzoziemskich. Na koniec projekt zakazywa³ wer-

bunku Polaków do obcych armii i ostrzega³, i¿ „[...] wszystkie excessa przeciwne tym

punktom [...] surowo karane bêd¹”25.

Projekt ów mija³ siê jednak w wielu sprawach z rzeczywistoœci¹. Minister wiedeñski

oœwiadczy³ bowiem, ¿e w celu zap³aty nie mo¿na ruszyæ pieniêdzy wojska, którymi dys-

ponuje w chwili obecnej, poniewa¿ pozosta³oby ono bez œrodków do ¿ycia26. Wywo³a³o to

oburzenie wœród delegatów, poniewa¿ zewsz¹d przychodzi³y raporty stwierdzaj¹ce, ¿e

polskie zbo¿e jest wywo¿one za granicê. Ponadto wed³ug doniesieñ pos³a Korytkowskie-

go, tymi iloœciami zbo¿a, które dotychczas wybrano z magazynów „[...] do przysz³ych

¿niw do¿ywiæ siê woyska ich mog¹”27.
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19
H. Schmitt , Dzieje Polski..., s. 421.

20
Protokó³ albo opisanie..., Zag. I, s. 25.

21
Ibidem, s. 29 - 31.

22
Ibidem, s. 33.

23
Ibidem, s. 34.

24
Ibidem.

25
Ibidem, s. 35.

26
Ibidem, s. 36.

27
Ibidem, s. 39.
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Na kolejnych sesjach u³o¿ono zakres obowi¹zków komisarzy prowincjonalnych i woj-

ewódzkich. Mieli oni m. in. poœredniczyæ pomiêdzy Delegacj¹ a genera³ami wojsk cudzo-

ziemskich, uwa¿aæ, by nie p³acono fa³szyw¹ monet¹, nie wys³ugiwaæ siê w swoich

obowi¹zkach oficerami wojsk zagranicznych oraz pilnowaæ, aby nie wywo¿ono za granicê

podwodów28. Wielu pos³ów trafnie zastanawia³o siê jednak nad potrzeb¹ ustanowienia

komisarzy. Jeœli bowiem wojska bêd¹ mia³y p³aciæ za towar w momencie jego zakupu, to

wtedy ka¿dy obywatel chêtnie sprzeda, co tylko bêdzie mia³ do zaoferowania. Ponadto

ustanowienie komisarzy to nowy wydatek dla skarbu pañstwa, w którym i tak ju¿ od daw-

na nie ma pieniêdzy29. Racje te jednak ust¹pi³y przed obawami, ¿e genera³owie sami

wyznacz¹ komisarzy lub, co gorsza, mianuj¹ nimi swoich oficerów.

12 czerwca 1773 roku zalimitowano na trzy tygodnie obrady Delegacji pod pozorem

tranzakcji œwiêtojañskich, na które mieli rozjechaæ siê pos³owie. Jednak powód by³ inny –

dwory s¹siednie nie mia³y jeszcze gotowych traktatów, ani projektów nowego rz¹du30.

Wykorzystuj¹c ten czas, Stanis³aw August próbowa³ wyjednaæ jakieœ ulgi dla kraju u cesa-

rzowej Marii Teresy. 26 czerwca wys³a³ do niej list pe³en skarg na postêpowanie jej armii

okupacyjnej. OdpowiedŸ monarchini austriackiej, przys³ana 5 lipca, chocia¿ by³a przy-

chylna, nie zawiera³a ¿adnych konkretnych obietnic. Dowodzi³o to, ¿e strona polska zdana

jest ca³kowicie na w³asne si³y w pertraktowaniu z austriack¹ generalicj¹, a na jak¹kolwiek

pomoc Wiednia nie mo¿na w ogóle liczyæ31.

W przerwie obrad Delegacji, ministrom cudzoziemskim przes³ano notê w sprawie

fura¿ów. 5 lipca, zaraz po wznowieniu obrad, jej dok³adn¹ treœæ przedstawi³ biskup Ignacy

Massalski. Wed³ug niej genera³owie obcych wojsk mieli umówiæ siê ze stron¹ polsk¹

o cenie potrzebnego im zbo¿a, okreœlono miarê do jego mierzenia, nakazano sporz¹dzaæ

dok³adne odpisy iloœci i ceny wydawanych wojsku towarów oraz zastrze¿ono siê przeciw

wybieraniu gwa³tem ¿ywnoœci i fura¿ów32. 10 lipca wybuchn¹³ spór o obowi¹zkach

gospodarzy domostw wobec obcych wojsk. Chodzi³o o to, i¿ za¿¹dano, by oprócz opa³u

i œwiat³a wydawali oni tak¿e leguminê. Delegaci s³usznie zauwa¿yli, ¿e pod t¹ postaci¹

mo¿na rozumieæ ró¿nego rodzaju ¿ywnoœæ i w ten sposób ogo³ociæ gospodarstwa z jedze-

nia. Sprawa ta zosta³a jednak przez ministrów zignorowana; ¿aden z nich nie raczy³ nawet

udzieliæ na ten temat jakiekolwiek odpowiedzi. Oburzeni tym sposobem traktowania,

delegaci zajêli siê sprawami drugorzêdnymi, manifestuj¹c w ten sposób, ¿e „[...] póki nie

ustan¹ uciemiê¿enia kraiu ze strony obcych woysk, póty do niczego nie przyst¹pimy, gdy¿

te postêpki zgo³a zdadz¹ traktowaæ nas sposobem niewolniczym [...]”33. Nie przynios³o to

zamierzonego rezultatu, a wrêcz przeciwnie, zdenerwowany Stackelberg udzieli³ „pora-

dy”, ¿eby delegaci liczyli siê ze s³owami, poniewa¿ mog¹ doprowadziæ do wkroczenia do

Rzeczypospolitej kolejnych 50 tysiêcy obcych wojsk. Podobnie tak¿e zareagowa³ minister

Rewitzki. Na proœby strony polskiej o zaprzestanie uciemiê¿enia obywateli odpowiedzia³,
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28
Ibidem, s. 35 – 36.

29
Ibidem, s. 40 – 41.

30
W. Konopczyñski, Geneza i ustanowienie..., s. 211.

31
Ibidem, s. 256.

32
Protokó³ albo opisanie..., Zag. I, s. 45 – 46.

33
Ibidem, s. 60.
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¿e nasze wojska te¿ mog¹ wejœæ w kraje habsburskie, byle tylko dobrze p³aci³y za swoje

utrzymanie i zaopatrzenie. Stwierdzi³ „[...] myw kraiuWmæ Pañstwa nie dla swego intere-

su woyska trzymamy, tylko na to iedynie daiemy bacznoœæ, abyœcie siê sami miêdzy sob¹

niepok³ócili”34. S³owa te doskonale uwidaczniaj¹, w jaki sposób obce dwory traktowa³y

przedstawicieli polskiej legislatywy.

Po kolejnych naleganiach ministrowie donieœli, ¿e ich wojska nie bêd¹ wybieraæ wiê-

cej zbo¿a ponad to, co potrzebuj¹ dowy¿ywienia siê oraz obiecali, ¿e nie bêdzie ono sprze-

dawane ani wywo¿one. W sprawie werbunku gwarantowali, ¿e „[...] nie bêdzie

gwa³towny, chyba któryby dobrowolnie [...] chcia³ przystaæ”35. S³owa te rozœmieszy³y

wrêcz delegatów, poniewa¿ wiadomym by³o, ¿e król pruski od dawna ju¿ nakaza³ werbo-

waæ w Rzeczypospolitej zdrowych i silnych mê¿czyzn do swojej armii, daj¹c tylko gen.

Lentulusowi rozkaz, by przebiega³o to wmiarê dyskretnie. Jeszcze na pocz¹tku 1772 roku

poleci³ zwerbowaæ 1200 Polaków, co zasta³o zreszt¹ skrupulatnie wykonane36. W ww.

nocie zapewniono tak¿e, ¿e zagraniczni ¿o³nierze, musz¹ zadowoliæ siê tym, co im ofiaruje

gospodarz, u którego stacjonuj¹, a gdyby mimo tego dosz³o do nadu¿yæ, to „skargi [...]

z strony mieszkañców przeciwko officyerom lub ¿o³nierzom, kommenda wys³ucha [...]

i skarze winnego [...]”37. Mimo wielu w¹tpliwoœci, czy genera³owie podadz¹ dok³adne

tabele iloœci swego wojska, Delegacja musia³a zadowoliæ siê ustaleniem sprawy fura¿ów

w oferowanej formie i zaj¹æ siê pisaniem traktatów rozbiorowych. Prezes Delegacji –

biskup kujawski Antoni Ostrowski ponagli³ tylko, by jak najszybciej rozes³aæ ustanowione

z ministrami punkty po wszystkich województwach, poniewa¿ genera³owie postêpuj¹

wbrew nim. Na potwierdzenie tych s³ów przedstawi³ skargi, donosz¹ce, ¿e „[...] kommen-

dy woysk zagranicznych p³aciæ za fura¿e obiecui¹, wybierai¹c gotowe w niedostatku fur-

a¿ów pieni¹dze”38.

Najpierw rozpoczêto rozmowy w sprawie traktatu z Austri¹. Artyku³ VI, przedstawio-

ny ze strony polskiej ministrowi austriackiemu zobowi¹zywa³ do szybkiej ratyfikacji trak-

tatu, po której „[...] we dni 15 woysko Cesarskie z Polski wymaszeruie”39. Natomiast

w artykule VIII natomiast obydwa uk³adaj¹ce siê pañstwa gwarantowa³y sobie, ¿e wybie-

ranie liwerunków i rekrutow dopuszczalne bêdzie tylko za ustalon¹ wzajemnie cenê i tylko

podczas pokoju miêdzy stronami. Przez nastêpne dwa tygodnie trwa³y rozmowy

dotycz¹ce kszta³tu granicy polsko-austriackiej. Minister Rewitzki zby³ milczeniem proœby

o oddanie „[...] remanentu nale¿¹cey dla woyska p³acy w zabranych kraiach”40 oraz

o zwrot nadliczbowych palet wydanych wojsku austriackiemu. Wiele kontrowersji

i sprzeciwów wzbudzi³ punkt, gdzie strona austriacka domaga³a siê wolnego przejœcia

swoich wojsk przez Rzeczpospolit¹ w przypadku wojny. Oczywistym by³o, ¿e wtedy kraj

nasz musia³by ¿ywiæ te wojska bez zap³aty, a o uzyskanie takowej toczyæ d³ugie i uci¹¿li-
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Ibidem, s. 80.

36
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we targi. Postanowiono jednak od³o¿yæ tê sprawê na póŸniej i jak najszybciej traktat pod-

pisaæ, co uczyniono 21 sierpnia 1773 roku.

Trzy dni póŸniej rozpoczê³y siê rokowania ze stron¹ rosyjsk¹. Rozmowy ze Stackel-

bergiem przebiega³y o wiele spokojniej ni¿ z Rewitzkim. By³ on najbardziej wp³ywowym

ministrem, a jednoczeœnie najbardziej wyrozumia³ym dla ¿¹dañ polskich. Mia³ du¿e umie-

jêtnoœci dyplomatyczne i potrafi³ doskonale manipulowaæ zarówno Delegacj¹, jak i mini-

strami pozosta³ych dworów. Jednoczeœnie doskonale zdawa³ sobie sprawê, ¿e wiêkszoœæ

delegatów jest op³acana przez dwór petersburski i podpisz¹ oni wszystko, czego tylko

za¿¹da imperatorowa. Dlatego te¿ podczas rozmów z nim nikt zbytnio nie oponowa³. Tyl-

ko nieliczni wspomnieli, ¿e ju¿ od szeœciu lat wojsko rosyjskie ma w naszym kraju maga-

zyny, wybiera fura¿e i pustoszy dobra. Podzielone by³y zdania Delegacji co do terminu

wyjœcia wojsk rosyjskich z kraju. Niektórzy chcieli, aby wysz³y one w piêtnaœcie dni po

ratyfikacji traktatu, inni, aby dopiero po skoñczonym sejmie. Pojawi³y siê te¿ g³osy, „[...]

i¿ zapewne w konwencyi Petersburskiey u³o¿ono iest, kiedy woyska z kraiu naszego

wyci¹gn¹æ mai¹ [...]”41, wiêc ¿¹dania Delegacji nie mog¹ nic w tej kwestii zmieniæ. Pod-

wa¿ano tym samym sens dotychczasowych rokowañ.

Niebawem Stackelberg przys³a³ odpowiedŸ na przedstawione przez Delegacjê punkty.

Zawiera³a ona gwarancje zap³acenia za fura¿e, pod warunkiem przedstawienia przez stro-

nê polsk¹ wszystkich kwitów, stwierdzaj¹cych dokonanie zakupu42. Tego samego dnia, tj.

1 wrzeœnia 1773 roku, prezes Antoni Ostrowski, po wczeœniejszym uzyskaniu zgody del-

egatów podpisa³ traktat z Rosj¹. W ostatniej chwili w³¹czono do niego dosyæ mglisty

zapis, i¿ wzglêdem rekrutów i zakupu amunicji wojennej przez wojska rosyjskie w Rze-

czypospolitej, ponowione zostan¹ dawne traktaty. Nie wyszczególniono jednak, które

i w jakim zakresie, co pozwala³o na ró¿n¹ interpretacjê tego sformu³owania.

Nie uzgodniono kiedy wyjd¹ z naszego kraju wojska rosyjskie. Polskie ¿¹dania, aby

nast¹pi³o to w piêtnaœcie dni po ratyfikacji traktatu, strona rosyjska odrzuci³a. Minister

Stackelberg w podanej w tej sprawie nocie argumentowa³: „[...] dwór Rossyiski ma woy-

nê, która nie iest ieszcze ukoñczona z Turkami, a chocia¿by te¿ by³a, mo¿e siê z ty-

si¹cznych odnowiæ okazyi. [..] Wiadomo zaœ iest, ¿e chc¹c iœæ naprzeciw nieprzyiacielowi,

nie ma inney drogi ani innego oparcia siê, aby blisko niego dla ataku lub obrony, iak kraie

tey Rzeczypospolitey”43. Sta³o siê jasnym, ¿e przynajmniej do czasu zawarcia pokoju

z Turcj¹ wojska rosyjskie pozostan¹ w naszym kraju. Delegacja stara³a siê wiêc uzyskaæ

jak najlepsz¹ zap³atê za ten pobyt. Przypominano, ¿e ju¿ podczas wojny 7-letniej oddzia³y

rosyjskie bra³y w naszym kraju fura¿e i nie zap³aci³y za nie, a wyznaczone w celu uregulo-

wania ich d³ugów komisje w Toruniu i Grodnie nie dokoñczy³y swojej pracy. Wskazywa-

no, i¿ najbardziej na stacjonowaniu wojsk rosyjskich cierpi¹ województwa ruskie, przez

które ponadto przemieszczaj¹ siê ci¹gle oddzia³y udaj¹ce siê na wojnê z Turcj¹44. Chocia¿

Stackelberg „ubolewa³” nad opisan¹ sytuacj¹, win¹ za obecny stan gospodarczy naszego

kraju oraz wszelkie nieszczêœcia, jakie w ostatnich latach spotyka³y Rzeczypospolit¹,
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obarczy³ konfederatów barskich. Przypomnia³, „[...] i¿ o te woyska Rzplita prosi³a i do kra-

iu ie przywo³a³a [...], i sami Polacy zbuntowani przeciwko Rzeczypospolitey byli przy-

czyn¹ nag³ych i czêstych woyska rosyiskiego przechodów”45. Obieca³ jednak, ¿e dwór

jego rozpatrzy i zaspokoi wszystkie „sprawiedliwe” pretensje. By³o oczywiste, ¿e jeœli

ow¹ „sprawiedliwoœæ” wymierzaæ bêdzie strona rosyjska, zbyt wiele odszkodowañ nie

uzyskamy.

6 wrzeœnia 1773 roku rozpoczêto rokowania z dworem berliñskim. Król pruski zagwa-

rantowa³ wyjœcie swoich wojsk, gdy tylko nast¹pi zupe³na pacyfikacja Rzeczypospolitej.

Mówi³, ¿e nie bêdzie czyni³ w tej sprawie ¿adnych trudnoœci, jednak wczeœniej bêdzie

musia³ porozumieæ siê z innymi dworami46. W sprawie fura¿ów gen. Lentulus zapewni³,

¿e bêd¹ one zap³acone, oraz obieca³, i¿ przedstawi tabelê wojska w celu stwierdzenia

dok³adnej liczby pruskich ¿o³nierzy. Ustalono te¿ cenê za korzec ¿yta, która usatysfakcjo-

nowa³a obie strony. Za¿¹dano od ministra pruskiego, Gedeona de Benoit, aby w traktacie

zapisany by³ artyku³ o zakazie werbunku na ziemiach polskich. Delegaci z Wielkopolski

donosili bowiem, ¿e przebywaj¹ce tam wojska pruskie werbuj¹ „[...] gwa³tem i dobrowol-

nie w miastach, miasteczkach i wsiach, a nawet w tuteyszym mieœcie sto³ecznym;

prze³o¿enia potyle razy powtórzone otê niesprawiedliwoœæ ¿adnego nie uczyni³y skutku

[...]”47. Wskazywali przy tym na wielk¹ zuchwa³oœæ oficerów pruskich, którzy werbowali

nawet delegatów polskich przyby³ych od króla Stanis³awa Augusta. Strona pruska

z w³aœciwym sobie cynizmem zakwestionowa³a prawdziwoœæ przedstawionych za¿aleñ.

Argumentowa³a, ¿e oficerowie pruscy otrzymali ju¿ dawno rozkazy utrzymywania wojska

w porz¹dku i surowego karania za wszelkie przewinienia. Prusacy wiedzieli dobrze, ¿e

Delegacja nie zdobêdzie siê na otwarte zarzucenie im k³amstwa, poniewa¿ mog³oby to

doprowadziæ nawet do zerwania rozmów. Ci¹g³e prowokacje by³y jednak celem Frydery-

ka II, który chcia³ jak najbardziej opóŸniæ wymarsz swoich oddzia³ów. Oficjalne stanowi-

sko by³o oczywiœcie inne, a minister Benoit twierdzi³ nawet, ¿e pozostanie wojsk pruskich

w Rzeczypospolitej „[...] ze wszech miar bardzo iest uci¹¿liwe królowi Panu moiemu”48.

Skargi na wojska pruskie nie ustawa³y, tym bardziej ¿e postêpowa³y one najbardziej

gwa³townie ze wszystkich armii rozbiorowych. Minister pruski t³umaczy³ siê tym razem,

¿e genera³owie i komendanci regimentów nie zostali dostatecznie powiadomieni o tym, co

Delegacja postanowi³a, i dlatego „[...] byli przymuszeni sami staraæ siê o subsystencyê dla

ich woyska i ustanawiaæ porz¹dek [...]”49. Zapewni³ przy tym, ¿e wszelkie dotychczasowe

zap³aty za fura¿e by³y dokonane „dobrymi pieniêdzmi”, co akurat w odniesieniu do wojsk

pruskich wzbudzi³o wiele w¹tpliwoœci i podejrzeñ. Nie uzyskano te¿ od niego zakazu

wybierania rekrutów w Rzeczypospolitej, ograniczaj¹c siê do zapisu, „[...] i¿ to mieysca

mieæ niepowinno”50. Otwarta pozostawa³a tak¿e sprawa zapisywania w rejestr ¿o³nierzy

obywateli mieszkaj¹cych na terenach zabranych przez Prusy. Delegaci sprzeciwili siê
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bowiem zapisywaniu wszystkich by³ych poddanych Rzeczypospolitej, a strona pruska

dopuszcza³a tak¹ mo¿liwoœæ jedynie dla osób nie bêd¹cych poddanymi dworu berliñskie-

go.

Uzgodniono, ¿e zostan¹ wyznaczone przez króla pruskiego i sejm polski komisje

i s¹dy pograniczne dla rozstrzygniêcia wzajemnych pretensji. Stronie polskiej chodzi³o

jednak bardziej o wyznaczenie komisji do rozpatrzenia krzywd poniesionych od wojska

pruskiego. Kwestiê t¹ minister Benoit pomin¹³, t³umacz¹c siê brakiem instrukcji z Berli-

na51. Tego samego dnia, czyli 11 wrzeœnia 1773 roku, nast¹pi³o podpisanie traktatu z Pru-

sami. Rokowania mog³y siê jednak znacznie przed³u¿yæ, poniewa¿ punkt dotycz¹cy prze-

biegu granic mo¿na by³o interpretowaæ na niekorzyœæ Polski. Ponadto Delegacja nie

uzyska³a gwarancji, ¿e wojska pruskie nie bêd¹ w przysz³oœci pod ¿adnym pozorem wkra-

czaæ w nasze granice52. Drobne ustêpstwa pruskie, odk³adaj¹ce dok³adne zredagowanie

spornego punktu na póŸniej, oraz „upominki” pieniê¿ne dla bardziej oponuj¹cych del-

egatów pozwoli³y zakoñczyæ rokowania.

Traktaty mia³y byæ ratyfikowane przez sejm, który wznowi³ posiedzenia 15 wrzeœnia.

Jednoczeœnie jeszcze przez trzy dni równolegle trwa³y obrady Delegacji. Pose³ mozyrski –

Adam Lenkiewicz – za¿¹da³, aby na forum sejmu odczytano czerwcowe noty wszystkich

trzech ministrów, które zmusza³y do ust¹pienia zabranych terytoriów pod groŸb¹ zwiêk-

szenia liczby obcych wojsk w Polsce53. Niestety, nikt go nie popar³ i s³owa jego zosta³y

zignorowane.

18 wrzeœnia sejm podpisa³ traktaty rozbiorowe z wszystkimi mocarstwami. Tylko

Austria zobowi¹zywa³a siê w nich do wyprowadzenia swych wojsk z Rzeczypospolitej

w dwa tygodnie po ratyfikacji traktatu oraz do niewerbowania u nas ¿o³nierzy54. Prusy nie

umieœci³y w traktacie punktu o zakazie wzajemnego werbunku, chocia¿ zosta³ on uzgod-

niony z Delegacj¹. Rosja natomiast z powodu niezakoñczonej wojny z Turcj¹ nie okre-

œli³a, kiedy jej wojska opuszcz¹ ziemie Rzeczypospolitej. We wszystkich traktatach

widnia³ zapis, ¿e obie uk³adaj¹ce siê strony bêd¹ stara³y siê o gwarancje dwóch pozo-

sta³ych dworów55. Wszystkie pañstwa mia³y ratyfikowaæ traktaty w terminie nie d³u¿szym

ni¿ 6 tygodni. Pos³owie polscy sprzeciwiali siê jednak wielu niejasnoœciom w nich zawar-

tych. Zniecierpliwieni ministrowie cudzoziemscy przypomnieli wiêc, ¿e odmówienie

ratyfikacji oznaczaæ stan wojny, której nastêpstwa ³atwo mo¿na by przewidzieæ. Zwracali

te¿ uwagê, ¿e skoro w 15 dni po ratyfikacji wojska z pozosta³ych nam ziem maj¹ ust¹piæ, to

jej przed³u¿anie narazi tylko i tak ju¿ zrujnowany kraj na ich d³u¿sz¹ obecnoœæ56. Dlatego

sprzeciwy w sejmie ucich³y i 30 wrzeœnia 1773 roku traktaty rozbiorowe zosta³y ratyfiko-

wane, a sejm odroczono do 22 stycznia 1774 roku.

Niebawem okaza³o siê, ¿e zobowi¹zania mocarstw w traktatach nie s¹ adekwatne do

postêpowania ich wojsk na okupowanych terenach. Niespe³na dwa tygodnie po wznowie-
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niu obrad Delegacji, które nast¹pi³o 2 paŸdziernika 1773 roku, zaczê³y nadchodziæ skargi

o wybieranie przez wojska pruskie m³odych, zdolnych do s³u¿by wojskowej mê¿czyzn.

Wkrótce minister Benoit przys³a³ notê stwierdzaj¹c¹, ¿e wojska pruskie nie wyjd¹, ponie-

wa¿ jeszcze oœmiu delegatów nie podpisa³o traktatu. Domaga³ siê w zwi¹zku z tym zagwa-

rantowania fura¿ów na przysz³e miesi¹ce57. Sprawa ta ci¹gnê³a siê a¿ do paŸdziernika

1774 roku. Wtedy to Fryderyk II, zirytowany powtarzaj¹cymi siê skargami strony pol-

skiej, zagrozi³ ponownym wprowadzeniem swoich wojsk i nak³onieniem Rosjan do

niep³acenia za fura¿e. Przestraszeni tym delegaci podpisali wszystko, czego od nich

wymaga³. Pomimo tego nie ust¹pi³ z zabranych ponad konwencjê petersbursk¹ ziem

i zacz¹³ gromadziæ na granicy z Rzeczypospolit¹ wojsko, by zaj¹æ czêœæ województw

wielkopolskich. Delegacja wyznaczy³a spoœród siebie deputacjê do rozmów z ministrami

trzech s¹siednich dworów i w danej jej instrukcji poleci³a m.in., „[...] aby siê domagano

nieodstêpnie, ¿eby woysko Pruskie cofnê³o siê bez odw³oki ze wszystkich mieysc nad opis

konwencyi Petersburskiey zabranych [...]”58. Na odbytej przez deputacjê konferencji

z ministrami ustalono, i¿ po 4 tygodniach nast¹pi ostateczne rozgraniczenie z Prusami

i wtedy wojska pruskie opuszcz¹ tereny Rzeczypospolitej, jeœli akurat bêd¹ siê na nich

znajdowaæ. Postanowiono te¿, i¿ wmiejscu gdzie granica pruska jest najczêœciej bezpraw-

nie przekraczana przez wojska fryderycjañskie, nale¿y postawiæ polski garnizon, „[...] któ-

ry gdyby mia³ byæ wypêdzony, na ten czas oka¿e siê iu¿ widoczny gwa³t”59.

W tym czasie Delegacjê zaniepokoi³y tak¿e doniesienia przedstawione przez Francisz-

ka Ksawerego Branickiego – od niedawna hetmana wielkiego koronnego. 22 wrzeœnia

1774 roku zapozna³ on delegatów z not¹, jak¹ otrzyma³ od ministra Benoita. Przedstawi-

ciel pruski chcia³, aby pozwolono wejœæ do Rzeczypospolitej kilkuset pruskim ludziom,

którzy mieli skupowaæ u nas konie z armatami60. Branicki poprosi³ najpierw Delegacjê

o wys³anie odmowy61, kiedy jednak strona pruska nalega³a, postanowi³ ust¹piæ, maj¹c

zreszt¹ poparcie wiêkszoœci delegatów. Postanowiono tylko wyznaczyæ komisarzy,

dbaj¹cych o to, aby nie dosz³o do ¿adnych nadu¿yæ. Niebawem okaza³o siê, ¿e ci Prusacy

ju¿ weszli na terytorium polskie, nie czekaj¹c na ¿adne pozwolenie. Byli to ¿o³nierze, ale

wystêpowali po cywilnemu. Delegacji pozosta³o tylko powiadomiæ województwa o celu

ich pobytu. Propozycja eskorty przemarszu Prusaków przez wojsko koronne nie uzyska³a

akceptacji delegatów62, lecz najprawdopodobniej nie by³o to potrzebne. Do koñca prac

Delegacji nie wp³ynê³y bowiem ¿adne za¿alenia co do sposobu ich zachowania siê na zie-

miach polskich.

Stosunkowo sprawnie przebiega³o opuszczanie ziem polskich przez wojsko austriac-

kie, które na pocz¹tku 1774 roku by³o ju¿ na terenie Cesarstwa. Nie obesz³o siê jednak bez

grabie¿y, w wyniku których najbardziej ucierpia³y dobra pojezuickie63.
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Najwiêkszym k³opotem by³a obecnoœæ wojsk rosyjskich. Wprawdzie uregulowana

zosta³a czêœæ dawnych fura¿ów, lecz by³y du¿e problemy z wyegzekwowaniem zap³aty za

wybierane obecnie. Dlatego te¿ wielu delegatów domaga³o siê, by cofn¹æ wydane na ca³¹

zimê palety dla tych wojsk. Wskazywano, ¿e nale¿y ustaliæ cenê, wed³ug której mia³o siê

odbywaæ kupowanie zbo¿a. Nie mog³a ona jednak byæ jednakowa dla wszystkich ziem

Rzeczypospolitej, poniewa¿ w poszczególnych województwach cena zbo¿a by³a ró¿na.

Ustalono wiêc, ¿e najlepsza bêdzie taka, „[...] iaka gdzie bêdzie w targu”64. Pose³ ciecha-

nowski, Roœciszewski, zaproponowa³, ¿e wojska te powinny mieæ swoje magazyny, gdzie

sk³ada³yby potrzebn¹ im ¿ywnoœæ. Kasztelan ciechanowski, Franciszek Podoski, wskazy-

wa³ na bezsensownoœæ zawartego miesi¹c temu traktatu, poniewa¿ Rzeczpospolita

zatwierdzi³a oddanie czêœci swoich ziem, nie dostaj¹c w zamian ¿adnej ulgi ze strony

wojsk rosyjskich.

1 grudnia 1773 roku nadesz³a rezolucja od gen. Romaniusa. Mówi³a ona, ¿e Delegacja

zostanie zawiadomiona o cenie, jak¹ wojska rosyjskie bêd¹ p³aciæ w ca³ej Rzeczypospoli-

tej. Przedstawiona te¿ zostanie liczba tegowojska w ka¿dymwojewództwie, wraz z iloœci¹

zbo¿a, któr¹ dane województwo ma dostarczaæ. Nowy sposób p³acenia liwerunków mia³

rozpocz¹æ siê od 1 stycznia 1774 roku. Nastêpnie polecano og³osiæ uniwersa³ zachêcaj¹cy

obywateli do dostarczenia wojsku prowiantów, za które p³acone bêdzie z³otem. Ustalano,

¿e „[...] ¿aden gospodarz obowi¹zany byæ nie ma daæ darmo ¿o³nierzowi ani miêsa, ani

piwa, ani gorza³ki, tylko aby z nim siê dzieli³ t¹ legumin¹, lub iarzyn¹, któr¹ sam sobie zgo-

tuie [...], braæ drzewa tylko tyle, ile go dla ¿o³nierza koniecznie na kwaterze potrzeba”65.

Delegacja nie zgodzi³a siê z treœci¹ rezolucji, wskazuj¹c, ¿e ustanowiona cena na zbo¿e

jest zbyt niska, aby ktokolwiek dobrowolnie chcia³ je sprzedaæ. By³o te¿ bardzo prawdo-

podobne, ¿e powodem ustalenia tak niskiej ceny by³a chêæ jego sprzeda¿y, wywozu do

Gdañska i uzyskania w ten sposób znacznych zysków. Dlatego te¿ hetman Branicki wyra-

zi³ koniecznoœæ ustanowienia komisarzy wojewódzkich, którzy mieliby temu przeciw-

dzia³aæ66. Podwa¿y³ te¿ zasadnoœæ rozlokowania wojska po Rzeczypospolitej w ma³ych

grupach, wskazuj¹c, ¿e mo¿e to tylko doprowadziæ do zamieszek z ludnoœci¹. W przypad-

ku stacjonowania Rosjan w paru wiêkszych garnizonach obawy te mia³yby znikn¹æ.

Odrzuci³ argumenty rosyjskie, mówi¹ce o potrzebie utrzymywania porz¹dku w naszym

kraju przez ich oddzia³y, twierdz¹c, ¿e do tego wystarcz¹ si³y polskie. Wojska rosyjskie

„[...] dopiero gdyby nasze si³y nie wystarczy³y, na ten czas u¿yte zostan¹”67. Za wstawien-

nictwem Branickiego przyspieszono te¿ ustanawianie generalnego komisariatu dla pozo-

sta³ego w kraju wojska.

Po paru miesi¹cach wzglêdnego spokoju okaza³o siê, ¿e wszelkie ustalenia s¹ ³amane

przez stronê rosyjsk¹. Wojsko nie p³aci³o nawet po³owy ustalonej ceny za zbo¿e, wybie-

ra³o ¿ywnoœæ ponad okreœlon¹ normê, a na wrzesieñ 1774 roku gen. Romanius za¿¹da³

o wiele wiêcej fura¿ów ni¿ dotychczas. Wybrana do rozmów deputacja, obok likwidacji

tych nadu¿yæ, mia³a uzyskaæ zapewnienie, ¿e wojska rosyjskie, wracaj¹ce z wojny z Tur-
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cj¹, jak najszybciej opuszcz¹ nasz kraj68. Przypomniano, i¿ przed dwoma miesi¹cami

Rosja zawar³a pokój z Turcj¹ i wed³ug obowi¹zuj¹cych ustaleñ powinna w ci¹gu trzech

miesiêcy wyprowadziæ wojska z Rzeczypospolitej, a tymczasem nie widaæ by³o nawet

¿adnych oznak na to wskazuj¹cych. Kiedy rozmowy w tej sprawie nie da³y zadowa-

laj¹cych rezultatów, hetman Branicki postanowi³ sam porozmawiaæ z ministrem Stackel-

bergiem i gen. Romaniusem. Uda³o mu siê za³atwiæ obietnicê ich interwencji u Katarzyny

II. Wskazali oni jednak, ¿e nadmierne fura¿e to wina polskich komisarzy, którzy „[...]

wyci¹gai¹ wiêcey od obywateli ni¿ iest potrzeba na utrzymanie 7 tysiêcy woyska rosy-

iskiego [...]”69. Oœwiadczenie to nie wp³ynê³o na postawê wiêkszoœci delegatów, którzy

wskazywali, ¿e wojska rosyjskie ju¿ od 10 lat czerpi¹ rozmaite zapasy w naszym kraju,

a gdy trzeba za nie zap³aciæ, tak podwy¿szaj¹ kurs z³ota do rubla, ¿e bardzo na tym traci-

my. Ca³y czas podkreœlano tak¿e, ¿e nie ma potrzeby uk³adaæ siê o dalsze fura¿e, bowiem

wszystkie wymagane traktaty strona polska podpisa³a, Rosja dawno zawar³a ju¿ pokój

z Turcj¹, wiêc jej wojska w Rzeczypospolitej znajduj¹ siê wbrew wszelkim umowom. Na

domiar z³ego oficerowie rosyjscy kazali komisarzomwojewódzkimwybieraæ fura¿e na 20

tysiêcy osób, czyli podali liczbê trzykrotnie zawy¿on¹, a interweniuj¹cego w tej sprawie

polskiego komisarza zamkniêto w areszcie w £owiczu70. Wkrótce okaza³o siê, ¿e ¿¹danie

ustanowienia nowych fura¿ów wyniknê³o z przed³u¿enia czasu wyjœcia wojska carowej

z 3 do 7 miesiêcy, o czymwczeœniej nie by³o wiadomo. Delegacja zosta³a wiêc zmuszona

do wydania pozwolenia na pobieranie fura¿ów do marca 1775 roku. W zamian za ich

zawy¿on¹ liczbê gen. Romanius obieca³ wstawiennictwo u carowej o ograniczenie liczby

wojska w województwie mazowieckim71.

W po³owie listopada 1774 roku biskup kujawski Antoni Ostrowski i wojewoda gnie-

Ÿnieñski August Su³kowski podczas rozmów z ambasadorem Stackelbergiem uzyskali

wiele ustêpstw, które przedstawili 21 listopada na sesji Delegacji. Przede wszystkim poda-

na zosta³a dok³adna tabela znajduj¹cego siê w Rzeczypospolitej wojska rosyjskiego

i zmniejszono znacznie fura¿e. Wprawdzie w listopadzie i grudniu mia³y byæ wybierane

jeszcze w starym systemie, ale od nowego roku „[...] uczyniony bêdzie tak regularny

i sprawiedliwy dyspartyment na woiewództwa, ¿e bardzo ma³o czuæ ten ciê¿ar bêdziem

mogli”72. Strona rosyjska poda³a tak¿e dok³adne rozmieszczenie swoich garnizonów, ich

sk³ad osobowy, liczbê koni i iloœæ ¿yta potrzebnego dla jednego ¿o³nierza. Ponadto Stac-

kelberg obieca³ postaraæ siê o jednakow¹ taksê fura¿ów we wszystkich województwach,

która mia³aby obowi¹zywaæ ju¿ od 1 stycznia 1775 roku. Hetman Branicki przyzna³, ¿e

mniejszych fura¿ów niemo¿na by³o wymagaæ, poniewa¿ by³yby niedostateczne dla wy¿y-

wienia wszystkich stacjonuj¹cych w naszym kraju wojsk carskich. Chcia³ tylko, aby gen.

Romansow pozwoli³ przy³¹czyæ po jednym polskim komisarzu dla ka¿dej z kolumn woj-

skowych, stacjonuj¹cych w województwach: wo³yñskim, podolskim, brac³awskim,

kijowskim i ziemi che³mskiej. Dziêki temu obywatele Rzeczypospolitej, mieszkaj¹cy na
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Protokó³ albo opisanie..., Zag. IV, s. 432.
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Protokó³ albo opisanie..., Zag. V, s. 59.
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Ibidem, s. 88.
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Ibidem, s. 154.
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Protokó³ albo opisanie..., Zag. VI, s. 4.
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tych terytoriach, czuliby siê pewniej i mieliby gdzie zanosiæ swoje skargi w przypadku

rosyjskich nadu¿yæ73.

Delegacja postanowi³a wys³aæ noty do dworów: berliñskiego i wiedeñskiego z proœb¹
o dopilnowanie przez nie wycofania wojsk rosyjskich z Rzeczypospolitej. Jednak mini-
strowie tych dworów, Benoit i Rewitzki, nie przyjêli noty, wyra¿aj¹c przekonanie, ¿e
Rosja wyprowadzi swoje wojska bez ich interwencji. Delegaci postanowili wiêc u³o¿yæ
punkty do dworu petersburskiego, wed³ug których mia³o przebiegaæ ich wyjœcie. ¯¹dano
w nich g³ównie, aby podczas marszów nie brano podwodów tylko z jednej wsi, by wyco-
fuj¹ce siê oddzia³y nie zatrzymywa³y siê w dziedzicznych miasteczkach oraz wsiach
i dworach szlacheckich, a tak¿e, aby powracaj¹ce wojsko nie sz³o jedn¹ kolumn¹. Przy-
czyna takich ¿¹dañ by³a jedna – by jak najmniej ucierpia³y dobra obywateli, choæ o wiele
bardziej zatroszczono siê o interesy prywatne szlachty i magnaterii.

Wed³ug wojewody gnieŸnieñskiego Augusta Su³kowskiego jedyn¹ korzyœci¹ wyni-
kaj¹c¹ ze stacjonowania wojsk rosyjskich by³o zabezpieczenie z ich strony przed wejœ-
ciem armii innych zaborców74. Jednak stwierdzenie to pos³u¿y³o niebawem
Stackelbergowi do argumentacji powodów ich dalszej obecnoœci. Dlatego te¿ w lutym
1775 rokuDelegacja postanowi³a, ¿e wszystkie dwory powinny podpisaæ dwie noty – „[...]
jedn¹, aby woysko Rosyiskie wysz³o, drug¹, aby dwóch Potencyi niewesz³o”75. Zamierze-
nia te nie przynios³y jednak skutku, poniewa¿ ¿adne z tych pañstw nie zgodzi³o siê na pod-
pisanie proponowanej noty. Do koñca prac Delegacji i sejmu rozbiorowego nie uda³o siê
uzyskaæ gwarancji wycofania wojsk rosyjskich ani zapobiec nadu¿yciom, jakich dopusz-
cza³y siê one w stosunku do miejscowej ludnoœci. Armia Katarzyny II opuœci³a nasze gra-
nice dopiero w piêæ lat po zakoñczeniu sejmu rozbiorowego i bynajmniej nie dziêki
polskim zabiegom.

Podsumowuj¹c prace Delegacji w interesuj¹cej nas materii, mo¿na wysnuæ pewne
wnioski. Sprowadzaj¹ siê one g³ównie do tego, czy osi¹gniêto zaplanowane cele i czy
Delegacja zrobi³a wszystko, co tylko by³o w jej mocy, aby zminimalizowaæ skutki stacjo-
nowania wojsk rozbiorowych na terenie Rzeczypospolitej. Niestety, nie mo¿na ich jedno-
znacznie sformu³owaæ. Delegacja doprowadzi³a tylko do wyjœcia armii pruskiej
i austriackiej, jednak nie uczyni³a tego w mo¿liwie najszybszy sposób. Przez opiesza³oœæ
wiêkszoœci delegatów bogate ziemie Wielkopolski i Ma³opolski zosta³y ogo³ocone z ¿yw-
noœci oraz wielu dóbr ruchomych. Nie mo¿na tego faktu usprawiedliwiaæ nadziej¹ obra-
duj¹cych na anulowanie zaborów, poniewa¿ wszyscy z nich wiedzieli, ¿e jest to
niemo¿liwe. Zw³oka delegatów wynika³a w du¿ej mierze z nadziei na uzyskanie wiêk-
szych gratyfikacji pieniê¿nych odministrów zaborczych dworów ni¿ z troski o dobro swo-
jej ojczyzny. Ponadto od pocz¹tku obrad Delegacji, wiêkszoœæ zasiadaj¹cych w niej osób
nie wierzy³a w szybkie opuszczenie naszego kraju przez obce wojska. Stanowisko to cha-
rakteryzowa³y s³owa biskupa Ignacego Massalskiego: „[...] woyska nie wynid¹ z kraiu
naszego, póki mocarstw wola bêdzie s¹dzi³a, ¿e do ustanowienia powszechnego pokoiu
i wewnêtrznego porz¹dku bacz¹ siê byæ potrzebne”76. Mo¿na wiêc stwierdziæ, ¿e to nie
Delegacja doprowadzi³a do opuszczenia Rzeczypospolitej przez wojska pruskie i austriac-
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Ibidem, s. 6.

74
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Protokó³ albo opisanie..., Zag. VI, cz. 2, s. 29.
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kie, tylko armie te z w³asnej woli opuœci³y nasz kraj, pozostawiaj¹c go pod kontrol¹ Rosji

i tworz¹c system ustrojowy daj¹cy z³udzenie, ¿e nasz kraj jest nadal suwerenny i niezale-

¿ny. Nikt w to ju¿ wtedy nie wierzy³, tylko ma³o kto mówi³ otwarcie, jaka jest sytuacja

Rzeczypospolitej – sk³óconej wewnêtrznie, niezdolnej do wiêkszych reform i kilkadzie-

si¹t razy s³abszej militarnie od armii wszystkich trzech zaborców.

STRESZCZENIE

W maju 1772 roku, trzy miesi¹ce po podpisaniu uk³adu rozbiorowego przez Prusy,

Rosjê i Austriê, wojska tych mocarstw wkroczy³y do Rzeczypospolitej. Przeciwko trzem

armiom, wielokrotnie przewy¿szaj¹cym liczebnie wojsko koronne, Rzeczypospolita nie

by³a w stanie stawiæ ¿adnego oporu. Gro¿¹c zniszczeniem kraju, monarchowie pañstw

rozbiorowych za¿¹dali zwo³ania sejmu, który mia³ zatwierdziæ zaistnia³y stan rzeczy.

W maju 1773 roku rozpocz¹³ swoje obrady sejm rozbiorowy, który wy³oni³ spoœród

pos³ów kilkudziesiêcioosobow¹ Delegacjê. Jej zadaniem by³o bezpoœrednio pertraktowaæ

z ministrami dworów pañstw rozbiorowych. G³ówn¹ kwesti¹, jak¹ mia³a rozstrzygn¹æ

Delegacja, by³a sprawa jak najszybszego wyprowadzenia wojsk rozbiorowych z terenów

Rzeczypospolitej oraz uzyskania „sprawiedliwej” zap³aty za ich pobyt.

Wszystkie obce dwory zgodzi³y siê, aby wycofywanie swoich armii rozpocz¹æ w 15

dni po ratyfikacji traktatów rozbiorowych. Delegacja mia³a wiêc zadbaæ o jak najszybszy

przebieg rokowañ, pilnuj¹c jednoczeœnie, aby traktaty rozbiorowe zosta³y opracowane

w sposób wykluczaj¹cy mo¿liwoœæ ich podwa¿enia oraz pozwalaj¹cy na otrzymanie

zadoœæuczynienia w przypadku nie przestrzegania ich przez jedn¹ z umawiaj¹cych siê

stron.

Rozmowy przebiega³y pod ci¹g³¹ presj¹, poniewa¿ bardzo trudno by³o Delegacji prze-

forsowaæ w³asne stanowisko, nie napotykaj¹c na opór ministrów pañstw rozbiorowych,

traktuj¹cych stronê polsk¹ z cynizmem i pogard¹. Utrudniali oni prace delegatów nie

uczestnicz¹c w sesjach, b¹dŸ przedstawiaj¹c fa³szywe dane zwi¹zane ze stanem liczebnym

i zapotrzebowaniem dla swoich armii. Jakakolwiek chêæ kontrofensywy dyplomatycznej

ze strony Delegacji by³a czêsto hamowana groŸb¹ pacyfikacji Rzeczypospolitej, czy te¿

wprowadzenia nowych wojsk w ziemie Obojga Narodów.

Chocia¿ prace Delegacji trwa³y stosunkowo d³ugo, to zrealizowa³a ona wszystkie

powierzone jej przez sejm instrukcje, doprowadzaj¹c – przynajmniej pod wzglêdem for-

malno prawnym – do nakazu wycofania armii zaborczych ju¿ w paŸdzierniku 1773 roku.

Wszystkie jej dalsze zabiegi by³y wiêc tylko domaganiem siê respektowania umów roz-

biorowych, co w du¿ej mierze zosta³o zakoñczone sukcesem.
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